
Posudek školitele na diplomovou práci Bc. Michaely Oplové: Vliv sekvencí intronů na 

efektivitu sestřihu v Saccharomyces cerevisiae. 

 

Naše laboratoř se dlouhodobě zabývá studiem genové exprese u kvasinky 

S. cerevisiae, zejména mechanismy sestřihu pre-mRNA. Jednou z dosud nezodpovězených 

otázek, které si komunita zabývající se sestřihem u S. cerevisiae klade je, jakým 

mechanismem je rozpoznáváno 3’sestřihové místo pro druhou transesterifikační reakci. 

V roce 2011 jsme dokončili a publikovali studii, ve které jsme ukázali, že 3’sestřihová místa 

vzdálená od místa větvení jsou rozpoznávána efektivně až po té, kdy se v příslušné části 

intronu vytvoří sekundární struktura.  

Někdy v té době přišla do laboratoře Michaela Oplová. Své první experimentální 

zkušenosti rychle sbírala pod vedením a při spolupráci s autorem studie, Ondřejem Gahurou. 

Vedle vlastní techniky Primer extension, na které je testování efektivity sestřihu založeno, si 

rychle osvojila řadu dalších technik analýze předcházející, kultivaci kvasinek, izolaci RNA a 

radioaktivní značení DNA T4 polynukleotidkinázou. Kromě toho zvládla i techniky 

rekombinantní DNA, restrikční mapování, subklonování, PCR, návrh primerů a jiné.  

 

Nabité znalosti a praktické zkušenosti Michaela posléze zužitkovala v projektu, jehož 

produktem je předkládaná diplomová práce. Projekt vychází ze zjištění, že některé introny 

s obvyklou délkou vzdálenosti BP a 3’ss jsou sestřihovány efektivně (např. ACT1) a jiné 

neefektivně (např. MAF1), přičemž  efektivitě sestřihu spolurozhoduje intaktnost Prp45p, 

jednoho z námi studovaných  proteinů. Michaela na projektu pracovala samostatně, s 

dostatečnou mírou pile a pečlivosti. Získané výsledky dokázala kriticky hodnotit a na jejich 

podkladě navrhovat experimenty následné. Byť kýžený cis element, zodpovědný za 

(ne)efektivitu sestřihu jednotlivých intronů, nenalezla, odvedla značné množství kvalitní 

práce, která zaslouží ocenění.  

 

Po obsahové stránce spis diplomové práce vypracovala autorka zcela samostatně, moje 

zásahy byly v tomto ohledu zcela minoritní. Nemohu však neuvést, že poněkud více mého 

úsilí a trpělivosti vyžadovaly jazykové úpravy textu. Michaela se „prala“ s poněkud 

zkratkovitým vyjadřováním a spíše anglickým slovosledem.   

 

Michaelu Oplovou jsem poznal coby studentku kromobyčejně pracovitou, ochotnou 

věnovat svému projektu maximum času a rovněž pomoci druhým. Rádi bychom ji nabídli 

doktorský projekt, Michaela se však rozhodla pro pokračování svého studia v zahraničí. 

Diplomovou práci doporučuji k přijetí a Michaele přeji hodně úspěchů v doktorském studiu.  

 

 

V Praze, 9.6.20015        doc. RNDr. František Půta, CSc. 

 

 


